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Zápis ze 73. setkání Poradního sboru RMB pro rodinu ze dne 30. 9. 2016 

 

 

 
 

 
Místo setkání: zasedací místnost Odboru zdraví MMB, Dominikánské nám. 3, Brno  
Účastníci: členové Poradního sboru RMB pro rodinu podle prezenční listiny, která je přílohou 
zápisu. 
Program:  
 

1. Zahájení jednání, představení nových členů Poradního sboru RMB pro rodinu, včetně 
nového referenta pro rodinu. 

2. Volba nového předsedy a místopředsedy Poradního sboru RMB pro rodinu 
v návaznosti na nově schválený Statut PSpR. 

3. Aktuální priority rodinné politiky a její směřování v budoucnosti                                                  
- I. náměstek primátora města Brna pan Mgr. Petr Hladík. 

4. Informace o organizační změně v rámci Odboru Zdraví MMB - vytvoření oddělení 
prorodinné politiky. 

5. Informace o fázi přípravy strategického dokumentu „Plán zdraví města Brna“. 
6. Diskuze 
7. Stanovení termínu a témat příští schůze. 

 
Úvod:  
Jednání zahájila MUDr. Prosková a přešla k jednotlivým bodům schůze:  
 
AD 1) Zahájení jednání, představení nových členů Poradního sboru RMB pro rodinu, včetně 
nového referenta pro rodinu. 
          
MUDr. Prosková informovala přítomné, že Poradní sbor pro rodinu byl Radou města Brna 
opět stanoven jako její poradní a iniciativní orgán pro oblast rodinné politiky. (Stalo se tak na 
R7/071.schůzi RMB dne 19. 7. 2016). Zároveň do jeho řad byli jmenování noví členové a byl 
schválen nový Statut Poradního sboru RMB pro rodinu.   
 
Členové PSpR RMB se vzájemně krátce představili. Představila se i nová referentka pro 
rodinu  Bc. Drahomíra Tesařová, která je tajemnicí poradního sboru. 
 
Ad 2) Volba nového předsedy a místopředsedy Poradního sboru RMB pro rodinu v 
návaznosti na nově schválený Statut PSpR. 
 
Bc. Tesařová informovala, že dle nového Statutu PSpR musí být zvolen předseda                                     
a místopředseda poradního sboru. 
 
Průběh volby: 
Na pozici předsedkyně PSpR RMB byla navržena: Mgr. Ing. Eliška Vondráčková, která 
s návrhem souhlasila. 
Hlasování členů PSpR RMB o volbě předsedkyně sboru:  
Pro: 14 proti: 0 zdržel se: 1 z 15 přítomných členů PSpR RMB. 
Novou předsedkyní Poradního sboru pro rodinu se stala paní Mgr. Ing. Eliška Vondráčková. 



2 

 

 
Na pozici místopředsedkyně PSpR RMB byla navržena: Marcela Ondrůjová, která s návrhem 
souhlasila. 
Hlasování členů PSpR RMB o volbě místopředsedkyně sboru:  
Pro: 14 proti: 0 zdržel se: 1 z 15 přítomných členů PSpR RMB. 
Novou místopředsedkyní Poradního sboru pro rodinu se stala paní Marcela Ondrůjová. 
 
AD 3) Aktuální priority rodinné politiky a její směřování v budoucnosti                                                        
- I. náměstek primátora města Brna pan Mgr. Petr Hladík. 
 
Bc. Tesařová předala slovo panu Mgr. Hladíkovi, I. náměstkovi primátora města Brna. Pan 
náměstek sdělil následující: 
 
Prorodinná politika je prioritou, její podpora je deklarována v řídících dokumentech města               
a prioritou by už měla vždy zůstat. Poradní sbor by měl vytvářet prostor pro diskuzi, 
připomínky a nápady, které by následně byly projednávány v řídících orgánech města,                      
a pokud se je podaří prosadit, následně bude zájem je skutečně realizovat. 
Jedná se o podporu rodiny bez přívlastku o tzv. mainstreamovou rodinu, a to ve všech jejich 
fázích a životních etapách jejich členů (od početí až do smrti.) Cílovou skupinou by měli být 
všichni členové rodin tedy děti, mládež, začínající manželé, senioři apod., ale i rodina jako 
celek. 
Zároveň je dobré vztahovat podněty i k sociálním aspektům, a proto je dobře, že jsou 
v poradním sboru i zástupci Odboru sociálních věcí. 
 
Některé priority, které již jsou řešeny od června 2016: 
 
Oblast Bydlení:  
Problematika dostupného bydlení pro mladé rodiny, začínající páry. Komerčně nabízené byty 
začínají být pro mladé lidi nedostupné, ti se stěhují do obcí v okolí Brna. Cílem opatření 
v této oblasti je docílit opačného trendu, tedy zamezit úbytku a stárnutí obyvatel města 
Brna. 
Připravuje se Akční plán rozvoje bydlení, v němž by měla být i podpora pro mladé rodiny. 
V nájemních městských bytech bude umožněno „předplácet“ si formou nájemného cenu 
bytu. Byty budou po 20letech placení nájemného přecházet do osobního vlastnictví páru. 
Brno je vlastníkem 22 domů, které jsou v současné době prázdné. Určitou vizí je tyto domy 
rekonstruovat a využít je pro startovací byty. 
 
Oblast podpory seniorů: 
1. priorita: Navýšení kapacit vhodných forem bydlení pro seniory - od finančně dostupných 
nájemních bytů přes odstraňování bariér v bytových domech, výstavbu bezbariérových bytů, 
využívání domů s pečovatelskou službou až po dostatek míst v pobytových zařízeních sociální 
péče.  
2. priorita: Provázání systému péče o seniory - vytvořit prostupnost a provázanost služeb. 
Služby pro seniory jsou zajišťovány více resorty: zdravotnictví, bytový odbor, služby sociální 
péče. Tyto na sebe mnohdy nenavazují a klient obtížně prostupuje systémem pomoci. Cílem 
je tuto situaci zlepšit tak, aby byla seniorům zajištěna taková péče, jakou v danou chvíli 
s ohledem svůj aktuální zdravotní stav potřebují. Jedním z prostředků, jak toho dosáhnout je 
změnit nastavení priorit v přijímání klientů do jednotlivých zařízení, tak aby mohli být 
přednostně přijímáni ti, kteří danou službu aktuálně potřebují. 
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Oblast podpory vzdělávání: 
Pan náměstek informoval, že prioritou je podpora předškolního a školního vzdělávání, 
dostatek sportovišť i prostoru pro rekreaci. 
Cílem je umožnit rodičům co nejlepší přístup k informacím, tak aby měli dostatek podkladů 
pro rozhodování jak v oblasti vzdělávání, tak i mimoškolních aktivit svých dětí. K tomu je 
třeba pochopit, kde rodiče čerpají informace pro své rozhodování. 
 
Současně probíhá analýza otvíracích dob v mateřských školách. 
 
Strategie pro Brno do roku 2050 
Jde o strategický dokument, kde jsou jednotlivá témata hodnocena vždy ve třech časových 
horizontech -  krátkodobé, střednědobé a dlouhodobé cíle. V něm jsou témata rodiny, 
bydlení, vzdělávání a sportu zahrnuta. Této oblasti se bude poradní sbor podrobněji věnovat 
v některém z dalších jednání, až bude definitivně rozhodnuto o rozsahu podpory z fondů EU. 
 
Oblast zdravotnictví:  
Město Brno je zřizovatelem dvou nemocnic (Nemocnice Milosrdných bratří a Úrazová 
nemocnice v Brně), dvou  poliklinik, dětských rehabiltačních stacionářů i tzv. Dětských skupin 
(bývalé jesle). Městská část Brno - sever a městská část Brno Líšeň spravují objekty dvou 
poliklinik v nichž jsou v pronájmu privátní zdravotnické služby. 
Protože je maximálním zájmem města spolupracovat i s nemocnicemi, jejichž zřizovatelem 
není město Brno, byla obnovena Rada ředitelů brněnských nemocnic. V radě jsou zástupci 
obou fakultních nemocnic, Vojenské nemocnice a obou městských nemocnic. 
 
Oblast bezbariérovosti: 
Je ustanoven Akční tým pro odstraňování bariér, který má za cíl mapování situace i zajištění 
odstraňování bariér. Občané budou moci tomuto týmu zasílat své podněty k odstraňování 
bariér, které dle obtížnosti řešení budou odstraněny okamžitě, či zařazeny k pozdějšímu 
řešení. Stěžejním členem týmu budou Brněnské komunikace, do jejichž kompetence bude 
spadat zřejmě nejvíce podnětů. PSpR RMB bude informován o aktualitách v této oblasti. 
 
Oblast dotací z rozpočtu města Brna 
Na dotace typu B v oblasti podpory rodiny a zdraví byla vyčleněna částka 5 mil Kč, která bude 
rozdělena mezi jednotlivé dotační tituly: 
Dotace na činnosti v oblasti podpory rodiny 
Dotace na činnosti doplňující zdravotnické služby na území města Brna 
Dotace na aktivity realizované v rámci Plánu aktivního stárnutí ve městě Brně 
Dotace na aktivity v oblasti podpory neformálních pečovatelů 
 
Jednotlivé projekty budou podpořeny částkou 10 000 - 100 000,-Kč 
 
MUDr. Prosková informovala, že výzvy k podávání žádostí již visí na úřední desce MMB, tak 
jak to nařizuje platná legislativa.   
Bc. Tesařová informovala že termín ukončení příjmu žádostí je stanoven na 31.10.2016. 
Členové poradního sboru se shodli na tom, že by měl být na webových stránkách                       
brno-prorodiny.cz zřízen „proklik“ na stránky úřední desky, tak aby byla zajištěna větší 
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informovanost veřejnosti o dotačních titulech. Bc. Tesařová toto zajistí v nejbližším možném 
termínu.  
 
 Ad 4) Informace o organizační změně v rámci Odboru Zdraví MMB - vytvoření oddělení 
prorodinné politiky. 
 
Vedoucí Odboru zdraví MMB MUDr. Prosková a pan I. náměstek Mgr. Hladík informovali       
o organizační změně, která by měla zajistit efektivní koordinaci všech aktivit v oblasti rodinné 
politiky. 
Odbor zdraví se nově bude členit na 4 oddělení: 
Prorodinné politiky 
Koncepce a rozvoje 
Právně kontrolní 
Kancelář Brno-zdravé město  - nově je oddělením Odboru zdraví pro navázání užší 
spolupráce 
Počet pracovních míst Odboru zdraví byl navýšen o dvě místa. 
 
 
Ad 5)Informace o fázi přípravy strategického dokumentu „Plán zdraví města Brna“. 
 
MUDr. Prosková informovala, že strategický dokument „Plán zdraví města Brna“ stále čeká 
na rozhodnutí, zda bude financován z fondů EU či z vlastních zdrojů, proto o realizaci tvorby 
tohoto dokumentu bude PSpR informován na některé z jeho dalších schůzí. 
 
Ad 6) Diskuze 
 
I. náměstek Mgr. Hladík vyzval členy PSpR k diskuzi.  
V diskuzi zazněly tyto náměty: 
 
Audit  family friendly community 
Podrobně je projekt popsán na stránkách rodinné politiky Jihomoravského kraje: 
www.rodinnapolitika.cz v oddíle „Projekty“ - „Projekty JMK“. 
Pan I. náměstek Mgr. Hladík hovořil o dobré zkušenosti s tímto projektem v MČ Brno - sever. 
Jde o projekt, který vede k dobrému zmapování stávající situace, zformulování cílů                           
i konkrétních opatření, tak aby se rodiny v daném městě (části města)cítily co nejlépe. 
PhDr. Crhová a Mgr. Sekanina hovořili o dobrých zkušenostech  s tímto projektem  v obcích 
Jihomoravského kraje. V současné době prochází 7 obcí JMK tímto auditem. 
Mgr. Sekanina zaslal do zápisu tento odkaz na stránky auditu, kde jsou popsány příklady 
průběhu auditu v několika městech: 
http://www.auditfamilyfriendlycommunity.cz/ 
PhDr. Crhová hovořila o tom, že by bylo dobré zapojit do tohoto projektu více městských 
částí. (Bohunice, Bosonohy, Černovice jsou již zapojeny). Je to jedna z cest jak podpořit 
městské části v realizaci aktivit v oblasti podpory rodiny.  
 
Navázání spolupráce s městskými částmi 
PhDr. Crhová: Projekt Audit family friendly community by mohl napomoci v navázání 
spolupráce mezi Oddělením prorodinné politiky MMB a městskými částmi. Oddělení 
prorodinné politiky MMB by pak mohlo plnit koordinační funkci v předávání zkušeností mezi 
jednotlivými MČ. 
 

http://www.rodinnapolitika.cz/
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Problematika seniorů, jejichž zdravotní stav vyžaduje péči druhé osoby 
PaedDr. Nečasová otevřela téma služeb pro seniory, kteří již nejsou soběstační. Uvedla 
vlastní zkušenost s tím, že je velmi těžké v systému péče o seniory se zorientovat a nalézt 
správné kontakty. Navíc upozornila, že je velice těžké najít vhodné zařízení pro seniory 
s poruchou kognitivních funkcí.  
 
Mgr. Pařilová potvrdila, že je problém v dostatku kapacit zařízení a v jejich provázanosti. 
Navíc narůstá počet osamělých seniorů. 
 
I. náměstek Mgr. Hladík vedl, že cílem je zlepšit provázanost služeb, tak aby byl senior 
systémem snadno proveden, např.: ve chvíli, kdy senior začne využívat domácí 
pečovatelskou službu, tak vstoupí do systému, „už se bude o něm vědět“, a v případě 
zhoršení zdravotního stavu mu bude bez časových prodlev nabídnuta vhodná služba.  
Pracovníci ze všech zúčastněných složek (městské části, Odbor bytový, sociální, 
zdravotnictví…) musí být dostatečně informováni, musí mít všichni stejné informace a všichni 
znát systém. 
 
PaedDr. Nečasová, Ing. Michálková: Je třeba provést systémem celou rodinu nejen seniora. 
Prvním krokem by mohlo být vytvoření přehledného stručného informačního materiálu, ze 
kterého bude jasné, jaké služby v Brně jsou, a kde získat potřebné informace.  
 
Mgr. Stejskalová:  Důležité sledovat kvalitu poskytovaných služeb v zařízeních, které město 
zřizuje nebo podporuje formou dotací, tak aby byly dobrou konkurencí pro komerčně 
poskytované služby, které jsou mnohdy předražené.   
Informovanost o službách zvýšit zřízením přímého odkazu na webu města Brna na webovou 
stránku s přehledem služeb pro seniory. 
 
Ing. Bc. Michálková: Důležité je, aby pečující rodina získala potřebné informace na jednom 
místě. Dobrá informovanost je opravdu nezbytná součást pomoci.  
 
MUDr. Prosková, Mgr. Pařilová: Klíčovými osobami v zajišťování informovanosti seniorů by 
mohli být praktičtí lékaři, bohužel se s nimi dlouhodobě nedaří navázat spolupráce.                   
MUDr. Prosková uvedla alespoň jeden příklad navázání spolupráce: pilotní projekt mladých 
praktických lékařů zaměřený na screening a monitoring obyvatel města Brna s cílem zachytit 
včas kognitivní a neurodegenerativní poruchy (hlavně Alzheimerova demence). 
 
Pilotní projekt sdíleného bydlení seniorů 
I. náměstek Mgr. Hladík Představil pilotní projekt Prvního sdíleného bydlení pro seniory. 
Slavnostní otevření proběhlo 5. 10. 2016. Přesto, že tento projekt byl medializován jen 
částečně, již se přihlásilo 40 zájemců. Nastěhování nájemníků by mělo proběhnout do 
prosince tohoto roku. Na pokojích je připojení k síti, možnost zapojení vlastního televizoru a 
oddělené elektroměry. Sociální zařízení je v dostatečném počtu, ale společné. Nájemník musí 
být soběstačný, v případě zhoršení zdravotního stavu může přejít do jiného typu bydlení                   
- měla by mu být zajištěna priorita v systému nabízených služeb. 
Více informací je uvedeno v tiskové zprávě k otevření sdíleného bydlení seniorů                                  
a v informačním letáku Centra sociálních služeb, které jsou  přílohou zápisu. 
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Soulad pracovního a rodinného života 
I. náměstek Mgr. Hladík informoval o záměru podporovat různé formy zaměstnávání                         
u profesí, kde je to možné. Měla by proběhnout analýza v rámci městských firem.  
MUDr. Prosková informovala, že v rámci projektu Anima Plus CZ se zaměřením na Audit 
rodina a zaměstnání proběhla analýza využívání různých forem zaměstnávání, a to  na 
Magistrátu města Brna a v Knihovně Jiřího Mahena. Zatímco na MMB alternativní formy 
zaměstnávání příliš nefungují v KJM jsou využívány. 
 
Členové poradního sboru byly vyzvání, aby své další nápady a podněty zasílali Bc. Tesařové 
na email: tesarova.drahomira@brno.cz. 
 
 
 
AD 7) Stanovení termínu a témat příští schůze 
Termín další schůze byl stanoven na pátek 4. 11. 2016 v 8hod.  
Téma další schůze: Problematika dostupnosti bydlení 
 
 
 
Zapsala dne 6. 10. 2016 Bc. Tesařová, tajemnice PSpR RMB. 
 
Přílohy:  
Prezenční listina s kontakty 
Tisková zpráva k otevření sdíleného bydlení pro seniory 
Informativní leták Centra sociálních služeb, p.o. k sdílenému bydlení seniorů  

mailto:tesarova.drahomira@brno.cz

